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Geachte raad, 
 
De fractie van de PvdA heeft naar aanleiding van de Inventarisatie stijging energiekosten bij 
sportverenigingen en maatschappelijke en culturele organisaties een aantal vragen aan ons 
gesteld. Hieronder geven wij antwoord op deze vragen. 
 
Vraag 1 
206 organisaties hebben een uitnodiging gehad informatie op te sturen over de stijging van 
energiekosten. Daarvan hebben er 48 gereageerd. Kan worden aangegeven of dit de 
kleinere of grotere organisaties zijn geweest. In hoeverre was de respons representatief voor 
de organisaties van Castricum? Zijn pogingen ondernomen om belangrijke organisaties die 
niet hebben gereageerd telefonisch te benaderen of op andere manier relevante informatie 
te verzamelen?  
 
Antwoord: 
Deelname aan de inventarisatie was niet verplicht en de verzendlijst bevatte waarschijnlijk 
ook niet alle organisaties die actief zijn in de gemeente Castricum. De organisaties hebben 
twee keer een mail ontvangen en zijn via de reguliere contacten en door de bestuurders 
gewezen op deze inventarisatie. Ook zijn signalen opgehaald via de buurtsportcoaches. 
Voor de gemeente Bergen is een telefonische na-belronde gedaan. Daaruit bleek dat de 
non-responsgroep organisaties waren die geen stijging van energiekosten hadden, of niet 
zelf de rekening betaalde, of niet meer bestonden als organisatie of foutief waren 
aangeschreven (omdat ze bv bij een andere gemeente hoorde).   
Het doel was om een beter beeld te krijgen van de omvang van de knelpunten. Met de 20 
sportverenigingen, 11 maatschappelijke organisaties en 12 culturele organisaties die hebben 
gereageerd heeft het college voldoende beeld gekregen. Uit dit beeld blijkt dat de 
knelpunten en de omvang per organisatie erg verschillend zijn. Deze verschillen worden niet 
bepaald door de omvang van de organisatie of de sector.  
 
Vraag 2 
De brief is uiterst summier in het aandragen van gegevens die uit de inventarisatie komen. 
Er ontstaat geen beeld van de eventuele problemen waarin verenigingen en 
maatschappelijke organisaties op dit moment verkeren. Dat knelt temeer omdat diezelfde 
organisaties en verenigingen, indien ze subsidie krijgen een korting van 8,8 % plus nog eens 
ruim 10% vanwege niet toegekende inflatiecorrectie moeten verwerken. Kan een 
gedetailleerd en desnoods geanonimiseerd overzicht worden gegeven van de problemen die 
de verenigingen die hebben gereageerd aandragen?  
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Antwoord: 
Er is inderdaad meer informatie beschikbaar en het college gebruikt dat ook in de verdere 
overweging en uitwerking van passende maatregelen. De informatie is dusdanig specifiek 
per organisatie dat dit zich niet leent voor raadsinformatie. Ook is duidelijk dat de financiële 
problemen zich niet beperken tot de stijging van energiekosten. Dit is waarom het college 
zich, naar aanleiding van de inventarisatie, beraad op een bredere afweging en langere 
termijnperspectief, binnen de financiële kaders en mogelijkheden. Wij verwachten voor het 
zomerreces met een voorstel te komen naar uw raad.  
 
Vraag 3 
Hoeveel van de verenigingen hebben te maken met stijging van energiekosten? Hoe groot is 
de stijging? Hoe hoog is de stijging van andere kosten?  
 
Antwoord: 
Het absolute aantal is niet te geven. Van de organisaties die hebben gereageerd op de 
inventarisatie hadden 32 organisaties begin 2023 al te maken met hoge energiekosten en 
10 verwachten dit in de loop van dit jaar. In totaal heeft of verwacht dus 88% van de 
responsgroep een stijging van energiekosten. De mate van stijging varieert heel erg. Ook 
blijkt pas bij de eindafrekening hoeveel teruggave er nog gaat zijn.  
 
Vraag 4 
Hoeveel organisaties hebben continuïteitsproblemen? Hoeveel organisaties zetten hun 
reserves in? Hoe lang houden ze dit vol? Wanneer komen we op het punt dat verenigingen 
of organisaties stoppen met hun activiteiten? 
 
Antwoord: 
Er zijn nog geen organisaties die nu al continuïteitsproblemen hebben of moeten stoppen 
met hun activiteiten. Wel lopen ze meer risico bijvoorbeeld omdat hun eigen reserves 
opraken of dat door het moeten verhogen van de contributie het ledenaantal/deelnemers 
terug gaat lopen. Negen organisaties hebben expliciet aangegeven subsidie van de 
gemeente nodig te hebben om dit jaar rond te komen.  
 
Vraag 5 
Hoeveel organisaties geven aan te willen verduurzamen?  
 
Antwoord: 
Hier is niet expliciet naar gevraagd in de inventarisatie. Zeven organisaties hebben in hun 
beantwoording aangegeven te willen verduurzamen en/of daar mee bezig te zijn.  
 
Vraag 6 
Waarom achten huurders van gemeentelijk vastgoed het niet realistisch dat wordt 
verduurzaamd?  
 
Antwoord: 
Dit beeld wordt niet herkend op basis van de inventarisatie. In de raadsbrief geeft het college 
aan dat in sommige panden verduurzaming niet realistisch wordt geacht. Dit gaat dan 
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bijvoorbeeld om een kerkgebouw of monumentaal pand. Het rendement van verduurzaming 
weegt dan niet altijd op ten opzichte van de investeringen.  
 
Vraag 7 
Om welk gemeentelijk vastgoed gaat het waarbij huurders verduurzaming niet realistisch 
achten?  
 
Antwoord 
Dit beeld wordt niet herkend op basis van de inventarisatie. De gemeente is bezig met een 
breed plan voor de verduurzaming van het gemeentelijk vastgoed. Daar wordt u na de 
zomer over geïnformeerd. 
 
Vraag 8 
Zitten hier de gemeentelijke sportzalen bij waar op orders van de gemeente koud wordt 
gedoucht?  
 
Antwoord: 
U verwijst in deze vraag waarschijnlijk naar de binnensportlocaties die door Holland Sport 
worden geëxploiteerd en wegens de hele hoge energiekosten dit jaar grote maatregelen 
heeft moeten nemen, w.o. het verlagen van de temperatuur van het water en het naar 
beneden draaien van de verwarming. Wij zijn momenteel in overleg met Holland Sport om te 
kijken wat er voor nodig is om dit jaar weer een normaal sportklimaat voor de gebruikers te 
realiseren. Verduurzaming is een van die mogelijkheden, maar dit zal pas voor de 
(midden)lange termijn effect hebben.  
 
Vraag 9 
Kan de fractie van de PvdA inzage krijgen in de ingeleverde E-formulieren?  
 
Antwoord: 
Bij het raadsvoorstel ontvangt uw raad overzicht met alle relevante informatie die is 
opgehaald via het e-formulier bij de maatschappelijke organisaties. 
 
Vraag 10 
Kunt u, mede op basis van bovenstaande vragen een nadere analyse maken van de 
gegevens waaruit blijkt hoe financieel gezond onze verenigingen en maatschappelijke 
organisaties zijn, waar continuïteitsproblemen ontstaan, waar de contributies zo hoog 
moeten worden dat ledenafname valt te verwachten?  
 
Antwoord: 
Op basis van de inventarisatie die in het eerste kwartaal van dit jaar is gedaan onder 
maatschappelijke organisaties, komt het college met een voorstel naar de Raad. 
 
 
Vraag 11 
Bent u bereid een plan van aanpak te maken, in samenwerking met maatschappelijke 
organisaties en verenigingen om te zien of op zijn minst duurzaamheidsmaatregelen kunnen 
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worden genomen waarbij naast inzet van rijksmiddelen ook inzet van Enecogelden mogelijk 
is volgens de regels die voor besteding van Enecogeld is afgesproken? 
 
Antwoord: 
Zie antwoord op vraag 7. 
Voor de besteding van Enecogeld verwijzen wij naar het raadsbesluit van 29 september 
2022 (zie bijlage) 
 
 
 
 
Met vriendelijke groet, 
Het college van burgemeester en wethouders, 
{{esl:Signer1:Capture:size(200,70)}} 

{{
esl:Signer2:Capture:size(200,70)}} de heer W. van Twuijver mevrouw H.C. Heerschop 

secretaris burgemeester 
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RAADSVOORSTEL Castricum 

  

Raadsvergadering  : 29 september 2022  
Voorstelnummer :  
Portefeuillehouder(s) : Roel Beems 
Commissie dd.  : 15 september 2022 
Team : Bedrijfsvoering 
Opsteller(s) : Michel Konijn 
Aantal Bijlagen: : 1 
  

 

Onderwerp : Set van spelregels aanwending verkoopopbrengst Eneco 
 

 

Voorgesteld besluit : 
 

Als kader voor de inzet van de ontvangen verkoopopbrengst Eneco de 
volgende spelregels vast te stellen: 
 

a. de inzet moet gericht zijn op het realiseren van de gemeentelijke 
beleidsdoelen 

b. de inzet moet in beginsel waardevast zijn 
c. de inzet moet waar mogelijk renderen 
d. aanwending moet minimale risico's met zich meebrengen 
e. aanwending moet maatschappelijke effect sorteren 

 
 
 
 
 
 
 
 

Geheimhouding  Ja  
 Nee 
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RAADSVOORSTEL 

 
INLEIDING 
Begin 2020 is het discussiestuk Aanwending verkoopopbrengst aandelen Eneco besproken 
(zie bijlage). Nadien is door de financiële situatie (m.n. de problematiek rond het financiële 
toezicht bij de begroting 2021) geen/minder aandacht geweest voor dit onderwerp. 
 
In dit raadsvoorstel wordt kort uiteengezet wat de stand van zaken is. Ook wordt in dit 
raadsvoorstel een aanzet gegeven met het invullen van de wens vanuit het coalitieakkoord 
(en ook de ingediende motie bij de Kadernota 2023 aangaande het groeifonds) om te komen 
tot een set van spelregels voor de aanwending van de ontvangen middelen. 
 
Stand van zaken 
 
Ontvangen op 25-3-2020: € 23.231.601,11 
 
Aankoop aandelen Stedin (besluit 10 juni 2021) 
In het kader van de korte termijn financieringsbehoefte van Stedin is besloten tot de aankoop 
van cumulatief preferente aandelen. Bedrag € 1.145.964,96 als onderdeel van een totale 
kapitaalstorting van € 200 mln. 
 
De lange termijn financiering (bandbreedte € 750 mln tot € 1 mld) is afhankelijk van het 
Methodebesluit dat de ACM voor de periode 2022-2026 gaat nemen. Stedin zal hierop 
terugkomen bij de aandeelhouders. Inmiddels is duidelijk dat Stedin in eerste instantie de 
kapitaalbehoefte wil invullen door nieuwe aandeelhouders (Rijk, provincie en/of andere 
gemeenten in het verzorgingsgebied die geen aandeelhouder zijn). Met als consequentie 
verwatering van het huidige aandelenbezit. Nieuwe aandeelhouders neemt overigens niet 
weg dat (mogelijk) ook een beroep wordt gedaan op de huidige aandeelhouders. Mogelijk 
wederom € 200 mln. Naar verwachting wordt in het 3e/4e kwartaal 2022 duidelijk wat de 
vraag van Stedin aan de aandeelhouders zal zijn. 
 
Omdat alle netwerkbedrijven in Nederland kampen met hetzelfde probleem wordt samen 
opgetrokken met de andere netwerkbedrijven. Onder andere Alliander (het netwerkbedrijf in 
onze regio op het gebied van het elektriciteitsnetwerk, een bedrijf waarvan wij geen 
aandeelhouder zijn). Hierbij wordt ook gekeken naar het stroomlijnen van het 
verzorgingsgebied en het aan- en/of verkopen van aandelen tussen gemeenten in het 
verzorgingsgebied.. 
 
Dekking investering nieuw zwembad (besluit 22 april 2021) 
In het memo ‘Voorstellen met maatregelen voor het verminderen van het structurele tekort 
2022 en verder’ (Spoor 2) is aangegeven dat de exploitatiebegroting kan worden ontlast als 
de kapitaallasten van een investeringen gedekt worden door een onttrekking uit de reserve. 
Door de opbrengst van de Eneco-middelen is onze algemene reserve ruim.  
 
Als onderdeel van Spoor 2 (structurele maatregelen om de begroting weer sluitend te 
krijgen) is besloten: 
 

a. het investeringskrediet voor een nieuw zwembad (€ 12.450.000) door te schuiven 
naar 2024; 

b. voor het dekken van de begrote lasten van het investeringskrediet voor een nieuw 
zwembad het  investeringsbedrag vanuit de algemene reserve over te hevelen naar 
een specifieke kapitaallastenbijdrage bestemmingsreserve; 
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c. in de exploitatiebegroting jaarlijks een onttrekking uit de specifieke 
kapitaallastenbijdrage bestemmingsreserve (zie b.) op te nemen als ‘baat’ (€ 400.000 
in 2025 en verder). 

 
Met dit besluit is een groot deel van de verkoopopbrengst Eneco dan ook aangewend. 
 
Schematisch: 
 

Ontvangen middelen 23.321.601

Aanwending:

Aandelen Stedin 1.145.965 -/-

Investering zwembad 12.450.000 -/-

9.725.636

 
 
Coalitieakkoord 2022-2026 
 
In het coalitieakkoord 2022-2026 is onder punt 9.3 het volgende opgenomen: 
 

  
 
Kernwoorden: ‘zoveel mogelijk waardevast’ en ‘waar mogelijk renderen’. 
 
Aan de hand van deze tekst volgt hierbij een set van spelregels als voorwaarden voor de 
inzet van de overige Eneco-middelen, die nu nog opgenomen staan in de algemene reserve. 
 
1e spelregel: inzet moet gericht zijn op het realiseren van de beleidsdoelen 
Te denken valt hierbij aan Bouwen en wonen, Verkeer en Vervoer, Klimaat/duurzaamheid, 
Sportvoorzieningen, Onderwijshuisvesting, etc. zoals beschreven in het coalitieakkoord. 
 
2e spelregel: inzet moet in beginsel waardevast zijn*  
Met andere woorden: het moet waarde houden. Dit betekent dat de inzet na verloop van tijd 
dezelfde waarde heeft/blijft houden. Een revolverend fonds is dat zolang er geen verliezen 
worden geleden.  
 
3e spelregel: inzet moet waar mogelijk renderen*  
Met andere woorden: het moet geld opleveren, meer dan dat het geld op de bank blijft staan.  
 
4e spelregel: minimale risico’s 
De terugbetaling moet in hoge mate zijn gegarandeerd, waarbij gebruik wordt gemaakt van 
de instanties die daarvoor expertise in huis hebben (bijv. een Stichting Volkshuisvesting 
Nederland, SVn). 
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5e spelregel: maatschappelijk effect 
Hierbij kan gedacht worden aan: een betere leefomgeving, schoner milieu, hogere 
bewegingsparticipatie, betere doorstroming van verkeer en op de woningmarkt, minder 
eenzaamheid.   
 
Bij de behandeling van de Kadernota 2023 heeft het college toegezegd dat direct na het 
zomerreces een raadsvoorstel voor wordt gelegd waarin een set van spelregels voor 
aanwending van de Eneco-gelden wordt aangegeven. Dit voorstel zal met de voltallige 
gemeenteraad worden besproken. 
 
Nadat de raad een besluit heeft genomen over de spelregels, kan iedere fractie een voorstel 
doen tot aanwending. Aan de hand van bovenstaande set van spelregels zal dat voorstel 
getoetst worden, waarna de raad er een besluit over zal nemen. Het nog niet aangewende 
deel van de Eneco-middelen (€ 9,7 mln) wordt bewust niet op voorhand verdeeld over 
verschillende beleidsterreinen. Via de reguliere P&C-documenten wordt de voortgang van de 
aanwending gevolgd. 
 
* Waardevast en renderen zijn in sommige gevallen conflicterend. Bijvoorbeeld een 
investering in zonnepanelen. Aan de ene kant levert dit iets op (lagere energierekening, 
opbrengst in verband met teruglevering). Aan de andere kant neemt de waarde van 
zonnepanelen na verloop van jaren af (afschrijving). Een dergelijke investering kan als 
‘waardevast’ worden beschouwd als vanuit de jaarlijkse opbrengst het oorspronkelijke 
investeringsbedrag weer wordt gespaard, zodat aan het eind van de levensduur eenzelfde 
bedrag beschikbaar is. 
 
Rekenvoorbeeld: Een investering van € 1 mln in zonnepanelen (economische levensduur 25 
jaar) levert een besparing in energiekosten en/of opbrengst in de teruglevering van energie 
van jaarlijks € 50.000. Vanuit deze jaarlijkse besparing wordt in 25 jaar de € 1 mln 
investering weer opgebouwd door jaarlijks € 40.000 in een reservering te storten. Met het 
verschil (€ 10.000) kunnen vervolgens andere zaken worden gerealiseerd. Dit is een 
rekenvoorbeeld onbekend is of de jaarlijkse besparing € 50.000 bedraagt. Als het een hoger 
bedrag is, is er meer beschikbaar om andere beleidsdoelen te realiseren! 
 
INVLOED KADERS OP KEUZERUIMTE 
N.v.t.  
Voorstel betreft zelf een kader. 
 
TOELICHTING OP HET VOORSTEL  
Voorstel beoogd een kader vast te stellen waaraan voorstellen voor aanwending van de 
Eneco-middelen worden getoetst.   
 
DOOR HET COLLEGE OVERWOGEN ALTERNATIEVEN  
N.v.t.. 
 
REGIONALE SAMENWERKING EN COULEUR LOCALE  
N.v.t. 

 

RISICO’S  
N.v.t. 

 

FINANCIËN  
N.v.t. 
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DUURZAAMHEID 
N.v.t. 
.  

PARTICIPATIE 
N.v.t. 
 
UITVOERING, PLANNING EN ORGANISATIE  
N.v.t. 
  
BIJLAGEN 
N.v.t. 
 
ACHTERLIGGENDE DOCUMENTEN 
Discussiestuk Aanwending opbrengst aandelen Eneco, december 2019 
 
 
 
Hoogachtend, 
burgemeester en wethouders van de gemeente Castricum 
 
 
 
 

De heer W. van Twuijver  
secretaris 

De heer drs. A. Mans 
burgemeester 
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